
 بيان مراقبون ما قبل يوم الانتخاب

 

ٌهنئ فرٌق شبكة مراقبون الشعب التونسً بمناسبة اقباله على ٌوم الانتخاب الخاص 
بناء على الدستور الجدٌد الذي احتفل التنوسٌٌن  باختٌار أول برلمان دٌمقراطً

، حٌث تتكاتف جهود التونسٌٌن والتونسٌات بكل أطٌافهم السٌاسٌة باقراره حدٌثا
وتتشارك مؤسسات الدولة من الحكومة والهٌئة العلٌا المستقلة للانتخابات وقوات 

الشرطة والجٌش بهدف انجاح فعالٌات هذا الٌوم الذي نتمنى أن ٌشكل احتفالٌة 
سٌاسٌة ٌذكرها كل تونسً وتونسٌة كمنعطف أبرز فً مسٌرة التحول الدٌمقراطً 

 .السلمً
نشر اربعة بالمرحلة، قام فرٌق شبكة مراقبون  وأداءاً للواجب الوطنً الذي تتطلبه

مجرٌات ٌوم الانتخاب فً جمٌع أنحاء البلاد، وذلك وفقا  مراقبلملاحظةالاف 
لمنهجٌة علمٌة ونماذج لجمع المعلومات تم اعدادها خصٌصاً لقٌاس نزاهة وشفافٌة 

اء منهجٌة فعالٌات الاقتراع وتوثٌق الخروقات الانتخابٌة والبلاغ عنها، اذ تم استٌح
المراقبة واعداد نماذجها استناداً مجموعة المعاٌٌر الدولٌة الخاصة بالانتخابات 

الدٌمقراطٌة، بالاضافة الى الممارسات الدولٌة المثلى فً المجال ذاته، وسوف ٌوفر 
فرٌق شبكة مراقبون جمٌع المعلومات الخاصة بمخرجات عملٌة المراقبة المٌدانٌة 

ومركز اعلامً أعد لهذه الغاٌة ، حٌث سٌتم عقد عدد من من خلال غرفة عملٌات 
الندوات صحفٌة خلال ٌوم الانتخاب لاطلاع الجمهور على نتائج عمل المراقبٌن 

 .واخر مستجدات الاقتراع والفرز
وبهذه المناسبة فإن فرٌق شبكة مراقبون ٌدعو جمٌع الناخبٌن والناخبات الى التوجه 

ضمائرهم الوطنٌة ومصلحة الدولة العلٌا عند إلى صنادٌق الاقتراع وتحكٌم 
اختٌارهم لممثلٌهم، كما وٌتمنى فرٌق شبكة مراقبون من أهله التونسٌٌن أن ٌحاربوا 

سلطة المال الفاسد أو ما ٌدعى بالمال السٌاسً، وٌكونوا شركاءاً حقٌقٌٌن فً 
صول محاربة شراء الأصوات وتجارة الضمائر واستغلال الاحتٌاجات المادٌة للو

 .الى السلطة دون وجه حق
وٌذكر فرٌق شبكة مراقبون بأن ثورة تونس العظٌمة قد شكلت نموذجا للعالم أجمع 

بنهجها السلمً، وعلٌه فإننا ندعوا التونسٌٌن والتونسٌات إلى ممارسة اقصى 
دراجات ضبط النفس والتحلً بأخلاق الثورة السلمٌة التً شهد لها سكان المعمورة، 

الجمٌع لضرورة التعاون التام مع أعضاء الهٌئة المستقلة وأفراد الجٌش كما وندعوا 
والامن فً كل أنحاء البلاد، ولا ٌفوتنا أن نذكر بأن جمٌع التونسٌٌن والتونسٌات 

مدعوٌن الٌوم لٌكونوا مراقبٌن مدنٌٌن، وحرساً على منجزهم الدٌمقراطً الذي بذلوا 
 .فً سبٌله الغالً والرخٌص

ناشد شبكة مراقبون جمهور الناخبٌن التونسٌٌن وهم ٌتوجهون للإدلاء وفً الختام ت
بأصواتهم فً انتخابات البرلمان، تحكٌم ضمائرهم عند الإدلاء بأصواتهم، وتغلٌب 

مصلحة تونس على أي مصلحة أخرى، وتؤكد الشبكة على أن كل ما بذلته من 
ة الانتخابٌة، وعلى جهود طٌلة الأشهر الماضٌة فً مراقبة مختلف مجرٌات العملً

رأسها تعقب مستخدمً المال الفاسد، ما كان إلا فً سبٌل الوصول لأعلى درجة من 
الحرٌة والعدالة الانتخابٌة، حٌث قدمنا للتونسٌٌن مسؤولٌن ومواطنٌن عبر تقارٌرنا 



الدورٌة صورة حقٌقٌة بقٌاسات علمٌة لمجرٌات المراحل السابقة، لتبقى المهمة 
تٌار نوعٌة وتركٌبة البرلمان القادم بٌن أٌدٌكم أنتم جمهور الناخبٌن، الأساسٌة فً اخ

وللناخبٌن الذٌن طالتهم الأٌادي الملوثة بالمال الفاسد وتم استغلال احتٌاجاتهم، 
نناشدكم إن كنتم فً غفلة عن الضمٌر، أن تفكروا بمستقبل أبنائكم ووطنكم تحت ظل 

فعه الفردٌةبرلمان شرٌف ٌحقق تطلعاتكم انتم لا منا . 

 

 

 

Pre-Election Day Statement 

Mourakiboun  
 

Mourakiboun’s team congratulates the Tunisian people for approaching the Election 

Day of their first democratic parliament on the basis of the new Constitution, where 

the efforts of Tunisian men and women from various  political spectrums unite in 

synergy with state actors from the government and the Independent High Authority 

for Elections, in addition to police forces and army to lead this day to a success. The 

day that we hope to represent a political calibration that every Tunisian shall 

remember as a major milestone in the peaceful democratic transition. 
 

In response to the national duty this transition requires, Mourakiboun  has trained and 

accredited  4,000 observers at the Electoral Commission that will be deployed to 

observe the course of Election Day in all 27 governorates and 264 delegations across 

the country. Observers will conduct their activity through a scientific methodology 

and data collection forms that were designed to gather in-depth information pertaining 

to the integrity and transparency of the electoral process. The methodological 

framework of the monitoring process was inspired from international standards of 

democratic elections and relevant best practices. Mourakiboun  will provide real-time 

informatics based on the analysis of field data through a specialized operation room  

in Tunis. Several press conferences will be conducted to release updates on the 

outcomes of the monitoring process. 
 

On the occasion of the Day of Silence for political party campaigning, Mourakiboun  

encourages all voters to head to polling stations and cast their votes tomorrow, 

bearing in mind the higher national interest when choosing their representatives. 

Mourakiboun calls all fellow Tunisians to participate in the fight against  political 

money and corruption, and be true partners in eliminating vote buying and the 

exploitation of people’s needs to reach authority and gain powers.  
 

Mourakiboun reminds all stakeholders that the great revolution of Tunisia has set an 

example for the whole world with its peaceful course. Thus, we call Tunisian men and 

women to express the highest level of self-control and show the true morality of the 

witnessed peaceful revolution, we also call everyone to fully cooperate with election 

officials as well as security forces across the country. We remind Tunisians as well to 

volunteer as civil observers and serve as safeguards to their precious democratic 

accomplishments. 
 



Finally, Mourakiboun  calls on Tunisian voters as they head to the polling stations to 

emphasize their conscience while casting votes, and prioritize the Tunisian interest 

above any other. Mourakiboun stresses that all the efforts it has employed throughout 

the past months in monitoring the various phases of the electoral process, were only 

on the path to achieving the highest level of electoral freedom and fairness, where we 

have developed  for Tunisians -officials and citizens- improvements and tools to 

measure their true electoral expression and voice.  However, the main mission is left 

to  voters to choose their representatives on the bases of qualification. On this final 

day before elections let us take advantage of the silence, sit back and  reflect on the 

future of Tunisia and our children under the umbrella of an honorable parliament that 

represents the will of the people and  its collective interest instead of its own.  
 


